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Recenzja rozprawy doktorskiej mgr. Łukasza Podlaszewskiego pt. Pasażerska 

żegluga wiślana a kultura czasu wolnego w Królestwie Polskim 1815-1915, 

mps. ss. 626. 

Mgr Łukasz Podlaszewski, pod�jmując ten temat postawił sobie za cel z jednej strony 

- jak stwierdził - wzbogacić ustalenia Witolda Arkuszewskiego w zakresie parowej żeglugi

pasażerskiej w Królestwie Polskim (autora publikacji Wiślane statki pasażerskie XIX i xr wieku 

Gdańsk 1973), a z drngiej chciał ukazać jej wpływ na kształtowanie się kultu1y czasu wolnego 

mieszkańców nadwiślańskich miejscowości. I trzeba powiedzieć, że w pełni wywiązał się z 

tegoż obowiązku. 

Źródła archiwalne do podjętego tematu są skromne, a to dlatego, że archiwum Spółki 

Żeglugi Parowej na Wiśle uległo zniszczeniu w wyniku pożaru w 1863 roku. Autorowi udało 

się dotrzeć do korespondencji Adan1a Potockiego, udziałowca tej spółki. Przechowywana jest 

ona w Archiwum Narodowym w Krakowie w zespole Archiwum Potockich z Krzeszowic. 

Zachowane dokumenty pozwoliły Autorowi na nowe ustalenia z zakresu dziejów spółki. 

Najważniejszym źródłem dla przygotowanie rozprawy doktorskiej okazała się prasa. 

Autor w sumie wykorzystał aż 89 tytułów prasowych. Najwięcej informacji pozyskał z prasy 

warszawskiej, głównie z „Kwiera Warszawskiego, ,,Kuriera Codziennego, ,,Gazety Polskiej" 

i .,Gazety Warszawskiej". Uwzględniona zostata także prasa lokalna, ukazująca się w 

Królestwie Polskim oraz prasa wychodząca w Galicji i Wielkim Księstwie Poznańskim. Autor 

w wyniku tak szeroko przeprowadzonej kwerendy uzyskał bardzo ciekawe materiały, zarówno 

odnoszące się do dziejów żeglugi parowej na Wiśle, jak i jej wpływu na kształtowanie się 

kultury czasu wolnego. Podkreślić trzeba, że w zdecydowanej większości informacje w prasie 

zamieszczali dziennikarze, którzy mieli sporą wiedzę na temat rozwoju żeglugi parowej 

zarówno na Zachodzie Europy.jak i w Królestwie Polskim. Czasami pozwalali sobie nawet na 

przeprowadzanie porównań. Ich spostrzeżenia są bardzo cenne, co nie oznacza, że z każdym z 

nich należy się bezsprzecznie zgodzić. Mgr Łukasz Podlaszewski w wyniku kwerendy prasowej 

znalazł wiele listów pisanych do poszczególnych redakcji przez uczestników przejażdżek 
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